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 المستخلص
 
 

يهدف البحث الحالي إلى دراسة توظيف المعلمة للحظات التعليمية الملائمة لتنمية 
المفاهيم الرياضية في رياض الأطفال، واستخدم البحث المنهج الوصفي التحليلي، 

في ملاحظة عينة مكونة من معلمات فصلين للمرحلة التمهيدية من خلال دراسة الحالة ب
كأداة  ليتم تفريغها لاحقا بالإضافة لاستخدام تسجيلات الصوت ,البرنامج اليومي فترات

دقائق، أي ما يعادل ( ٤)ساعة و( ٢٥)حظة الزمن الكلي للملا للملاحظة، وبلغ
إجراء حلقات نقاش مع المعلمات لجمع معلومات عن خلفيات  تلاهادقيقة، ( ٤٢٥٤)

تم رصدها خلال  المعلمات ومعتقداتهن، بالإضافة إلى تفسيراتهن للمواقف التي
الترميز المفتوح وتكوين المجموعات ثم بيانات كيفيا من خلال الالملاحظة، وتم تحليل 

تدني : ة من النتائج وهيلمجموعوتوصل البحث . حساب التكرارات والنسب المئوية
نسبة اللحظات التعليمية الموظفة مقارنة باللحظات التعليمية المفقودة، بالإضافة لوجود 

استغلال موقف عفوي، التشجيع، : فة لتوظيف اللحظات التعليمية شملتصور مختل
وصور مختلفة لفقدان اللحظات . السؤال، تصحيح مفهوم خاطئ وتوسيع اللحظة

عدم الانتباه، التجاهل، إعادة التوجيه، الانتقاد، ترديد الصحيح وتجاهل : التعليمية شملت
المعلمة عن الرياضيات ومشاعرها لمعتقدات  أنه يمكن أن يكونوقد تبين . الخاطئ

حظات لل هاعلى توظيفأثر تجاهها، ومعرفة المعلمة بطرق تدريس محتوى الرياضيات 
. لدى الأطفال وبالتالي قد تؤثر على تنمية المفاهيم الرياضية, لها التعليمية أو فقدانها

تشجيع : وفي ضوء هذه النتائج أوصى البحث بمجموعة من التوصيات، من أهمها
توظيف اللحظات التعليمية في المناهج، وتشجيع  طرقعدي المناهج على إدراج م

الباحثين على دراسة كيفية توظيف اللحظات التعليمية في تنمية المفاهيم الأكاديمية 
 .الأخرى
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  Abstract 

 

The main objective of this research is to study how teachers utilized the appropriate 

teachable moments to develop the mathematical concepts in kindergarten. Using 

descriptive methodology. a case study was conducted in two KG3 classes in one of 

the private schools in Jeddah.  Five teachers were  observed, and their interactions 

with their children were audio taped and transcribed for later analysis. A whole day 

observation was performed for (52) hours and (4) minutes, which equals (3124) 

minutes in all. In addition, focus groups method was used  with teachers to discuss 

their beliefs and comments about the observed situations. The data of observation 

records and voice  recordings' were qualitatively analyzed starting from open coding 

and grouping, to calculation of frequency and percentage. The  results of  the study 

showed  the low percentage of the  utilized teachable  moments compared to the 

missed ones. The teachable moments might be utilized by one of the following 

response methods: utilizing spontaneous situation, encouragement, questions, 

correction of wrong concept, and extension of  moment. They might be missed by: not 

being aware of, redirecting, criticizing, ignoring, repeating the wright responses and 

ignoring the wrong one. The analysis also suggested  that teachers' knowledge of  

mathematics and  their  pedagogical content  knowledge   affect  their ability to utilize 

teachable moments, which  reflects on the development of children's mathematical 

concepts in children. The researcher  recommended enriching curricula with the 

appropriate methods and training for teachers in order to enable them  to utilize 

teachable moments and suggested encouraging researchers to study utilization of 

teachable moments in other academic areas. 

 

 

 
 


